
Potůček náš bublavý 

V krásné a velmi zajímavé knize "Dějiny obce Troubelice" je v místopisné části poměrně 

obšírně popsán tok potoka, podél kterého začala vznikat skoro před 700 lety naše obec. Název 

potoku je uveden dle starých zvyklostí správně Selka, i když v dnešních mapách se častěji 

uvádí název Lukavice. Docela podrobně jsou v knize také popsány dvě velké ničivé povodně 

v roce 1923 a 1929 s řadou dokumentárních snímků. Na stěně domku, stojícího na břehu 

potoka u mostu na horním konci vesnice se dodnes zachovala značka, ukazující jak vysoko při 

povodni dosahovala voda. Aby se ničivé povodně vícekrát neopakovaly, troubeličtí radní 

rozhodli, že se musí provést regulace potoka. Schválili její plán a rozpočet (Dějiny obce 

Troubelice str. 105-106). Regulace potoka byla velmi drahá, stála více než půl milionu korun 

a tehdy to byla opravdu velká suma. Obec sice získala různé dotace a granty (jak se dnes 

říká), ale přesto se zadlužila. Práce začaly v roce 1931 a byly ukončeny v roce 1933 a to si 

musíte uvědomit, že všechny výkopové práce se tehdy dělaly pouze lopatou a krumpáčem.  

Náhodou se mi dostala do rukou fotografie z té doby, na které je zobrazena část zpevněné 

hráze potoka a práce na zpevňování její další části na dolním konci na hrubé straně podél 

pozemků patřících dnes Filipovým a Vrzalovým. Pan Jaroslav Filip si snímek prohlédl  

a potvrdil, že domek v levé části snímku je původní dům č. p. 62, na jehož místě dnes stojí 

jeho dílna, ve které již mnoho let vznikají malé i velké formy a formičky na sladké 

pochoutky. Nikoho z lidí, pracujících na stavbě jsme však nepoznali.  

Během regulace potoka byly zpevněny jeho břehy, části dna byly vyloženy kameny i vývody 

kanalizace, ústící do potoka, byly obloženy kameny. V řadě míst byly postaveny pohodlné 

betonové schůdky od silnice až k hladině potoka. To všechno již prakticky neexistuje. Dodnes 

se zachovaly pouze vybudované tehdy betonové lávky přes potok. Když půjdete po hrubé 

straně od křižovatky směrem na horní konec, po pravé straně uvidíte první lávku, která vedla 

k pekaři, další do trafiky a potom k ševcovi, čtvrtá lávka byla pouze pro obyvatele 

"dvojdomku" a pro ostatní bydlící v domcích na malé straně. O kousek dál je ještě jedna 

lávka, která vedla k poště. Ta se tehdy dávno nacházela v usedlosti na malé straně č. p. 87.   

Z této lávky byl krásný pohled na kouzelné "brodidlo", vybudované při regulaci potoka  

(viz foto v knize Dějiny obce Troubelice str. 105). Dnes zůstalo z brodidla pouze torzo 

schůdků a jedna krásná smuteční vrba, která se již tehdy skláněla nad dřevěným splavem, 

zadržujícím v brodidle dostatečně vysokou úroveň hladiny vody. Těch smutečních vrb bylo 

kolem potoka vysazeno několik a vyrostly do krásy. První se na jaře zelenaly a na podzim 

poslední shazovaly listí. Dnes zůstaly pouze dvě - jedna u bývalého brodidla a jedna  

v Trpinkách. 

Vjíždět do brodidla se tehdy mohlo jak z malé, tak i z hrubé strany. V létě večer po práci  

v brodidle opravdu lidé brodili koně. A nebylo jich málo. Na koních bylo vidět, jak se  

po těžké práci radují z ochlazení ve vodě. Ještě větší radost jsme z podívané na koně měly my 

děti. Scházelo se nás na březích brodidla mnoho. Zvláště o prázdninách byl ruch kolem 

brodidla od rána do pozdního večera. V brodidle jsme se i koupali, jezdili na trokách,  

pod splavem jsme dokonce do koše chytali i malé rybky - mřenky nebo běličky. Jednou  

se nám dokonce podařilo chytit i raka, což bylo důkazem toho, že voda v potoce byla čistá. 

Však také každé jaro se voda z brodidla vypouštěla. Nanesené a usazené bahno sedláci 

vyváželi na pole jako hnojivo a do vyčištěné vydlážděné nádrže se potom znovu nabírala 

voda.  

V zimě, když voda zamrzla, jsme na brodidle bruslili. Brusle jsme si tehdy speciální kličkou 

přišroubovávali k jakýmkoliv botám. Dalo se bruslit až k mostu za hospodou. Když kluci hráli 

hokej, děvčata musela z ledu pryč. Pamatuji si, že brankař míval místo hokejky obvykle metlu 

- škrabku (hodně opotřebovanou březovou metlu) a tou nás vyháněl. 



Kolem splavu voda v zimě zamrzala a tvořila z rampouchů kouzelné tvary - ledové vodopády.  

A když napadl sníh, na saních se dalo sjíždět do brodidla až od naších vrátek přes silnici  

a vůbec to nebylo nebezpečné, auta žádná nejezdila, sníh se nerozhrnoval, silnice se solí 

nesypala. 

Když byl led v brodidle dost silný, začal se sekat a řezat a vozit do ledárny v hospodě  

u Kropáčů. Ledárna - to byla vlastně taková velká lednička. Budova, která stála na břehu 

potoka za hospodou a celou zimu se do ní přidával led, aby ho byl dostatek na to, aby se pivo 

mohlo chladit prakticky celé příští léto. Uvnitř hospody měli ještě malou "ledničku" -  skříň  

s dvojitými stěnami, mezi které se ukládal drobně nasekaný led a pivo, uložené ve skříni,  

se čepovalo pěkně vychlazené. Tato skříň se dnes nachází v litovelském pivovaru v muzeu. 

To vím od paní Olgy Šanderové (rozené Kropáčové) a její dcery paní Olgy Pavlíkové.   

Ale břehy potoka a hlavně brodidla se začaly časem bortit (lidově se říká, že zub času žere 

všechno), bahno se přestalo vyvážet, voda také již nebyla tak čistá jako dříve. Dostaly se  

do ní v poměrně velkém množství pesticidy i saponáty, koryto potoka začalo zarůstat 

všelijakou nepěknou trávou. Potok již nespravovala obec, ale správní úřad Povodí Moravy, 

který rozhodl, že potok se musí vyčistit. Přijely bagry, nákladní auta a začaly "čistit".  

Tu vytáhly polovinu schůdků, tam kameny ze dna, porušily zpevnění hrází, odstranily splav, 

atd. Pan Vlček pracovníky tehdy prosil, aby mu toho kamení  trochu nechali, že si hráz podél 

svého plotu sám zpevní. Ale bylo mu řečeno, že oni to mají placené od tuny a že mu nic 

nechat nemohou. A tak již nemáme "potůček bublavý", jak o něm vždy, když šla kolem, 

pěkně zpívala stará paní Malínková, ale klikatou zarostlou strouhu, v létě prakticky bez vody. 

Ještě že ta vertikální zpevněná stěna podél potok na dolním konci podél Filipových, 

Vrzalových a Kopečkových zůstala nedotčena.             

Věřím však, že i na potok "dojde" a obci se podaří dát ho do pořádku a bude to zase "potůček 

bublavý". A ve větvích krásných vrb, sklánějících se nad jeho hladinou budou děti zase hledat 

pohádkové postavy vodníků a rusalek, tak jako jsme je kdysi dávno hledaly my.     

                                                                                                              Milada HAŠKOVÁ  

                                

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Práce na regulaci potoka v letech 1931 - 1933. Foto z archivu D. Baluta 


